

БиблиоСфера



БС

журнал по библиотековедению,
библиографоведению,
книговедению
и информатике

№4, 2016

БИБЛИОСФЕРА

Ежеквартальный научный журнал

Номер 4, 2016

BIBLIOSPHERE

Quarterly scientific journal

Number 4, 2016

СОДЕРЖАНИЕ

ИНФОРМАТИКА

Официальные сайты центральных библиотек субъектов Российской Федерации как системообразующая платформа представления информации о коренных малочисленных народах

Н. И. Гендина, Н. И. Колкова

3

Форматы представления авторитетных данных: история и современное состояние

М. В. Стегаева

13

Сайт научного журнала в онлайн-пространстве научных коммуникаций (на англ. яз.)

Л. Б. Шевченко

19

База данных «Неподцензурная периодика Сибири (1920–1990 гг.)»

Е. Н. Савенко, Н. А. Балуткина

24

БИБЛИОТЕКОВЕДЕНИЕ

Тенденции развития библиотечной сети Сибири и Дальнего Востока в постсоветский период

Е. Б. Артемьева

31

Роль и значение библиотеки в современном информационном пространстве

Р. И. Мамина, Е. В. Пирайнен

39

Академик Михаил Александрович Дьяконов – председатель Постоянной библиотечной комиссии Академии наук

Е. Д. Дьяченко, Н. Н. Елкина

46

Эволюция учебно-методического обеспечения курсов библиотечного краеведения

Л. Г. Тараненко

51

ОБЗОРЫ

Массовая (коммуникативная) работа библиотек в зеркале профессиональной печати.

Аналитический обзор

А. С. Степанова

59

КНИГОВЕДЕНИЕ

«Описание Сибири» Никифора Венюкова: к истории введения в научный оборот памятника русской литературы XVII века

Т. Н. Илюшечкина

67

Музеи Сибири в издательском ландшафте региона: традиции и новые тенденции начала XXI века

И. С. Трояк

75

CONTENTS

INFORMATICS

Official sites of central libraries of the Russian Federation constituent entities as a system-forming platform of information presentation on indigenous ethnic groups

N. I. Gendina, N. I. Kolkova

Formats of authority data: history and current state

M. V. Stegaeva

A scientific journal website in online scientific communications

L. B. Shevchenko

Database «Uncensored Siberian periodicals (1920–1990)»

E. N. Savenko, N. A. Balytkina

LIBRARY SCIENCE

Tendencies of the library network development in the Siberian and Far Eastern region

E. B. Artemyeva

The role and importance of libraries in the modern information space

R. I. Mamina, E. V. Pirainen

Academician Mikhail Alexandrovich D'yakonov – the Chairman of the Permanent Library Commission of the Academy of Sciences

E. D. D'yachenko, N. N. Elkina

The educational-methodological support evolution of library local history courses

L. G. Taranenko

SURVEYS

Library mass (communicative) activities in the professional press mirror. Review

A. S. Stepanova

BIBLIOLOGY

«Description of Siberia» by Nikifor Venyukov: on the history of introduction into scientific circulation of a Russian literature monument of the XVII century

T. N. Ilyushechkina

Siberian museums in the regional publishing landscape: traditions and new trends in the early XXI century

I. S. Troyak

Неизвестные источники Тихомировского собрания ГПНТБ СО РАН <i>А. А. Юдин</i>	80	Unknown sources of Tikhomirov collection of the State Public Scientific-Technological Library of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences <i>A. A. Yudin</i>
Характеристика административно-правового регулирования книгораспространения в российской провинции во второй половине XIX в. <i>М. А. Шицкова</i>	88	Characteristics of book distribution administrative-legal regulation in the Russian province at the second half of the XIX century <i>M. A. Shitskova</i>
Детская книга: терминологический анализ <i>Е. В. Енгальчева (Булгакова)</i>	94	Children's book: a terminological analysis <i>E. V. Engalycheva (Bulgakova)</i>
Православная гимназия во имя преподобного Сергия Радонежского (Новосибирская епархия Русской Православной Церкви): издательская деятельность. 1995–2014 гг. <i>Н. К. Чернышова</i>	99	St. Sergius of Radonezh Orthodox Gymnasium (Novosibirsk eparchy of the Russian Orthodox Church): publishing activity. 1995–2014 <i>N. K. Chernyshova</i>
ДИСКУССИИ		DISCUSSIONS
Пути развития редакторского искусства <i>Л. А. Мосунова</i>	107	Ways of editorial art development <i>L. A. Mosunova</i>
Новые возможности отечественных универсальных классификаций (на примере ББК) <i>Н. Ю. Соколова</i>	112	New opportunities of the domestic universal classifications (LBC case) <i>N. Yu. Sokolova</i>
ИНФОРМАЦИЯ		INFORMATION
«Скворцовские чтения» – XXI Международная научная конференция «Библиотечное дело – 2016: библиотечно-информационные коммуникации в поликультурном пространстве» <i>Ю. Б. Авраева</i>	116	«Skvortsov readings» – XXI International scientific conference «Librarianship – 2016: library-information communications in multicultural environment» <i>Yu. B. Avraeva</i>
В поддержку книги и чтения: итоги I Международной книжной выставки и научного конгресса «Книга: Сибирь – Евразия» (Новосибирск, 1–3 сентября 2016 г.) <i>И. В. Лизунова</i>	118	Supporting book and reading: results of the I International book exhibition and scientific congress «Book: Siberia-Eurasia» (Novosibirsk, September 1–3, 2016) <i>I. V. Lizunova</i>
ЮБИЛЕИ		JUBILEE
Есть такие ученые дамы! <i>К 70-летию Ирины Александровны Гузнер</i>	126	There are such scholar ladies! <i>On the 70th anniversary of Irina Alexandrovna Guzner</i>
ВЫШЛИ В СВЕТ	30	NEW BOOKS
ГОТОВЯТСЯ К ИЗДАНИЮ	66, 106	IN PRINT
Памяти Ларисы Андреевны Ступниковой, кандидата педагогических наук, доцента кафедры библиотековедения и библиографоведения Омского государственного университета им. Ф. М. Достоевского	128	In memory of Larisa Andreevna Stupnikova, candidate of pedagogical sciences, associate professor of library and bibliography sciences department of F. M. Dostoevsky Omsk State University
Указатель статей и материалов, опубликованных в журнале «Библиосфера» в 2016 г.	129	Articles and materials index
Список авторов, публиковавшихся в журнале «Библиосфера» в 2016 г.	132	The list of authors